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de pionierende functie van de Heidemij. 

Overigens was de Heidemij niet de enige organisatie 

die vanuit een relatief traag op gang komende mecha

nisering tot de pioniers in automatisering ging beho

ren. De verzekeringsmaatschappij Nillmij kent een 

vergelijkbaar verhaal.400ok hier werd de conventione

le ponskaarten apparatuur laat in de jaren veertig 

geïntroduceerd en schafte men pas in 1955 een elek

tronische ponsmachine aan. Het jaar daarop begon de 

Nillmij zich reeds op computers te oriënteren en 

kwam tot de conclusie dat het beschikbare commer

ciële aanbod niet voldeed. De directeur, J. Engelfriet, 

stapte vervolgens naar het Mathematisch Centrum 

alwaar beide organisaties besloten tot de oprichting 

van een computerfabriek. Ook bij de Nillmij was 

sprake van een voortdurende dynamiek en een com

petente trekker in de persoon van Engelfriet. 

Niet alleen voor de Heidemij maar ook voor IBM was 

de succesvolle automatisering een belangrijke gebeur

tenis. Het was voor IBM Nederland zelf ook een ont

dekkingstocht naar wat de nieuwe machines allemaal 

konden, getuige de woorden van Van Ommeren 

(directeur-generaal IBM Nederland) bij de officiële 

ingebruikstelling: 

'Het is drie jaar geleden dat IBM Nederland berichten 

bereikten over de grote elektronische rekenmachines. 

Zij wist zelf niet goed wat er allemaal mogelijk was 

met de machines en haar verwachtingen waren in het 

begin bescheiden. Niettemin besloot zij tot een gron

dige bestudering van de "nieuwe wonderappara-

t '''41 uur. 

De eerste computer werd bij de Heidemij binnenge

haald als een moderne elektronische administratie

machine, maar zou in de loop der jaren transforme

ren tot een veel breder toegepaste informatieverwer

ker. Binnen de Heidemij ontwikkelde zich samenwer

king tussen afdelingen die voorheen weinig met elkaar 

te maken hadden, en die gezamenlijk de basis vorm

den voor een nieuwe vorm van dienstverlening, de 

computer-service sector. 

Vliegen zonder vleugels: automatise
ring bij de laM" 

'Ik heb - onder spanning - het moment afgewacht, 

waarop u door een druk op de startknop mij in wer

king hebt willen stellen. Vanaf dit moment zal ik mijn 

uiterste best doen, de mij opgedragen werkzaamheden 

met grote snelheid en accuratesse uit te voeren. Zo u 

de zinsvorming van mijn antwoord aan u een beetje 

vreemd mocht voorkomen, wilt u dan wel bedenken, 

dat ik zonder vragen en denken datgene uitvoer, wat 

uw mensen mij hebben opgedragen. Ik ben dan ook 

geen 'giant brain', zoals sommigen wel eens beweren, 

maar meer een 'giant si ave'. 

Aldus begon op maandag 9 november 1959 de tekst 

waarmee de IBM 705 computer president-directeur 

Izaak Aler 'begroette' nadat deze bij de KLM de 

machine officieel in gebruik had gesteld. Op de drem

pel van de jaren zestig stapte de nationale luchtvaart

maatschappij daarmee een nieuw tijdperk binnen 

waarin de exploitatie van vliegtuigen in toenemende 

mate gekoppeld raakte aan de mogelijkheden van de 

computer. De eerste ervaringen vielen tegen. Van 

Doorenmalen, het hoofd van de automatiseringsafde

ling, had eerder dat jaar tijdens een voorlichtingscon

ferentie van het Studiecentrum gesproken over de 

'barre werkelijkheid'." Toch zou ook hier de automati

sering niet te stuiten zijn en vanaf het einde van de 

jaren zestig nam de computer een spilpositie binnen 

het luchtvaartbedrijf in met de introductie van een 

computer reserveringssysteem. 

Voorgeschiedenis 

In het najaar van 1919 begon de geschiedenis van de 

KLM vooreerst zonder vliegtuigen. In de beginjaren 

van de KLM was het vervoer zeer beperkt in omvang, 

vijftien à twintig passagiers op een dag was veel. Vanaf 

medio jaren twintig liep dat aantal op tot circa vijftig 

passagiers per dag, reden voor de KLM om zich aan 

het einde van haar eerste decennium te gaan oriënte

ren op de meest efficiënte wijze om de voorziene ver

dere groei van de vervoersaantallen te administreren. 

Dat was met name van belang omdat vrijwel alle bin

nen Europa onderhouden diensten werden geëxploi

teerd in 'pool' met andere luchtvaartmaatschappijen. 

Aangezien de luchtvaart sterk verlieslijdend was, had

den de Europese luchtvaartmaatschappijen zich al op 

25 augustus 1919 aaneen gesloten in een samenwer

kingsverband, de International Air Traffic Association 

(IATA), dat tot doel had de onderlinge concurrentie te 

beperken en de inkomsten die uit het luchtvervoer 

voortkwamen te verdelen. Dit maakte het voor de 

deelnemende maatschappijen noodzakelijk een nauw

keurige administratie aan te leggen van de vervoerde 

passagiers. Door de KLM verzorgd vervoer op basis 

van tickets uitgegeven door de andere deelnemende 

maatschappijen, diende immers verrekend te worden. 

De vervoersadministratie was tevens van belang om 

een goed zicht te hebben en te houden op de ontwik

keling van het vervoer op de diverse geëxploiteerde lij

nen en om het vervoersaanbod zo mogelijk dáár te 

concentreren waar zich de meeste vraag voordeed, en 

ontwikkelde zich derhalve tot een cruciaal strategisch 



onderdeel van de KLM. 

In het najaar van 1930 ging de KLM zich oriënteren 

bij de Deutsche Luft Hansa, toen Europa's grootste 

luchtvaartmaatschapij, om te bezien hoe men daar de 

diverse administratieve processen had ingericht. Dat 

had niet in de laatste plaats te maken met de afkeer 

die KLM-directeur Albert PIesman had tegen wat hij 

de 'opvreters' van de administratie noemde: de 

schrijvende boekhouders. In PIesmans optiek dienden 

deze zo snel mogelijk te worden ingeruild voor 

machines." Naar aanleiding van dit bezoek werd 

enkele maanden later besloten de vervoersadmini

stratie te mechaniseren. 

De voorspoedige groei van het luchtvervoer in de 

jaren vijftig en de uitbreiding van de administratieve 

en rekentaken, leidden tot een snelle groei van het 

machinepark. In 1954 werd een elektronisch rekenen

de ponskaartmachine, de IBM 604, aangeschaft. 

Behalve de vervoersadministratie deed de machine 

ook dienst voor andere administraties als de loonad

ministratie en het bijhouden van gegevens voor het 

pensioenfonds en werd ook nog ingezet voor het 

maken van vliegkoers-berekeningen en voor techni

sche calculaties.4S Het aantal taken waarvoor de pons

kaarten apparatuur in de jaren vijftig werd ingezet en 

de complexiteit van de taken namen flink toe. Zo ging 

men ook de ponskaartenmachines gebruiken voor het 

doorberekenen van tariefwijzigingen in de lucht

vaart." 

In 1956 was deze afdeling met circa vijfhonderd per

soneelsleden inmiddels uitgedijd tot de grootste 

dienst op het KLM-hoofdkantoor in Den Haag. Na 

het CBS had deze afdeling van de KLM de beschik

king over het grootste machinepark in Nederland. 

De directie en de staf van de KLM bekij

ken de maquette van de IBM 705. Op 

de achtergrond is de schematische voor

stelling van de vervoersadministratie 

zichtbaar. 

De jaarlijkse huurprijs beliep circa 330.000 gulden. 

Een groot deel van het personeel bestond uit ponsty

pistes, die maandelijks zo'n twee miljoen ponskaarten 

verwerkten. Dit waren jonge meisjes met een relatief 

hoge opleiding, namelijk MULO of MMS. Aangezien 

de gebruikte ponskaarten pas in een later stadium 

werden voorzien van opdruk (vertolking), werd van 

de ponstypistes verwacht dat zij in staat waren de 

onbedrukte kaarten te 'lezen', hetgeen hielp bij de con

trole van het geponste. Op de werkvloer heerste een 

stilte-regime, maar evengoed kon het werk, vanwege 

de concentratie die dit vereiste, maar beperkte tijd 

worden volgehouden; na ieder gewerkt uur kregen de 

dames tien minuten pauze." 

De komst van de computer 
In de tweede helft van de jaren vijftig begon de ver

werking van de steeds toenemende stroom gegevens 

problemen op te leveren. Jaarlijks moesten méér gege

vens worden bijgehouden, zowel vanwege de toename 

van de vervoerscijfers, als vanwege de introductie van 

nieuwe vervoerscategorieën, zoals de toeristenklasse. 

Niet alleen vereiste dit een almaar toenemend aantal 

arbeidsplaatsen, maar dreigde de omvang van de 

ponskaartenberg - jaarlijks circa 25 miljoen kaarten -

tot logistieke problemen te leiden. De KLM dreigde 

aan te lopen tegen de grenzen van wat met de mecha

nische werkwijze nog mogelijk was, en besloot zich te 

gaan oriënteren op de mogelijkheden die de moderne 

rekenautomaten boden. De voorkeur ging uit naar 

IBM, die ook de ponskaartenapparatuur had geleverd 

en waarmee de direct betrokken managers bij de ver

voersadministratie ook op persoonlijk vlak goede 

contacten onderhielden." 
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Na diverse verkenningen omtrent de mogelijkheden 

van de automatisering van de administratie was de 

KLM-directie het er begin 1957 mee eens dat er een 

grote computer aangeschaft moest worden. De ver

wachtingen omtrent de mogelijkheden van computers 

waren weliswaar hoog, maar over de duurzaamheid 

van de machine die de KLM wilde, en over de prakti

sche problemen die de nieuwe apparatuur met zich 

meebracht, was nog weinig bekend. Het motief voor 

aanschaf van de computer lag dan ook niet primair in 

de kwaliteiten van de machine zelf, maar in de 

omvang van de administratieproblemen waarmee de 

KLM zich in de nabije toekomst geconfronteerd zag. 

De KLM worstelde met het probleem van de ophan

den zijnde introductie van straalverkeersvliegtuigen. 

Het was op voorhand duidelijk dat de introductie van 

straalmotoren de propellervliegtuigen op slag zou 

doen verouderen. Dit betekende op korte termijn 

ingrijpende gevolgen voor de financiële positie 

wegens versnelde afschrijvingen en hoge nieuwe 

investeringen. Het was tegen die achtergrond dat een 

bevordering van de efficiëntie bij de KLM hoog in het 

vaandel stond. Het automatiseren van de vervoersad

ministratie speelde daarin een belangrijke rol, aange

zien hier op twee fronten tegelijk voortgang kon wor

den geboekt: minder mensen én betere rekenmoge

lijkheden voor andere bedrijfsonderdelen op die tij

den dat de computer niet in gebruik was voor de 

administratie. In januari 1958 waren de mogelijkhe

den voor de computer binnen het KLM-bedrijf 

inmiddels onderzocht en was de directie overgegaan 

tot bestelling van een IBM 705. Het was de bedoeling 

de machine 1 januari 1960 operationeel te hebben. 

De IBM70S op de vervoersadministratie van 
de KLM 

Nadat in 1957 al begonnen was met de selectie en de 

opleiding van vijftig man personeel ten behoeve van 

het programmeerwerk, werd de IBM 705 in de zomer 

van 1959 geleverd. 49 Aan die levering was bij de KLM 

een ingrijpende verbouwing van het hoofdkantoor te 

Den Haag vooraf gegaan. Als verhuurder van de appa

ratuur stelde IBM namelijk specifieke eisen aan de 

omgeving waarin de computer kwam te staan. 

Aanvankelijk wilde de KLM zelfs een speciaal gebouw 

neerzetten om de machine in onder te brengen, maar 

dit plan bleek ten slotte toch te kostbaar. In plaats 

daarvan werd de kantine op de begane grond van het 

hoofdkantoor in Den Haag speciaal omgebouwd. 

Hiervoor waren nogal wat bouwkundige ingrepen 

nodig: een speciaal plafond; luchtdichte dubbele 

beglazingen; het leggen van een speciale vloer voor de 

bekabeling van de machine; het slaan van een wel 

voor het zelf oppompen van grondwater in verband 

met de vereiste hoeveelheid koelwater. Ook moest de 

electrische spanning worden omgevormd. Typisch 

Amerikaans was het ontwerp van de IBM gebaseerd 

op 60 Hz stroom, in plaats van de in Europa gangbare 

50 Hz frequentie. Ook het voltage diende te worden 

aangepast: de machine draaide onder een spanning 

van 208 Volt. Het totaal van de verbouwingskosten, 

inclusief de installatie van de klimaatbeheersingsappa

ratuur in de kelderruimte onder de computerzaal, 

beliep ten slotte circa f 500.000. sa Dat was nog een 

bescheiden bedrag, vergeleken met de huurprijs van 

de machine, die f 1,2 miljoen per jaar bedroeg. 

Maar daartegenover stonden besparingen. Zo leverde 

de computer alleen al een besparing op van zo'n 20 

miljoen ponskaarten per jaar die anders nodig waren 

voor het bijhouden van tussentotalen, hetgeen over

een kwam met f 80.000. Ook op de opslag van de 

kaarten kon de KLM flink bezuinigen. Gegevens van 

de vervoersadministratie moesten tenminste vijf jaar 

bewaard blijven. De opslag van de ponskaarten, 133 

kubieke meter, kon teruggebracht worden tot drie 

kubieke meter ponsbanden. Aldus zou de computer 

'de te maken kosten zelf terug verdienen'. 51 Daarnaast 

waren er dan nog financiële voordelen van minder 

personeel. Ook hier werd toegezegd dat er geen ont

slagen zouden vallen, maar in de praktijk had de KLM 

eerder te maken met het omgekeerde probleem om 

haar ponskaartspecialisten lang genoeg in dienst te 

houden. 

De automatisering van het administratieproces zelf 

liep uiteindelijk niet zo snel als men zich had voorge

steld. Niet alleen het programmeren leverde hoofd

brekens op, ook het apparaat zelf was tamelijk sto

ringsgevoelig. In 1961 was men nog altijd niet in staat 

om alle data die voor de verrekening in IATA verband 

moesten worden bijgehouden op de computer te 

ordenen en moest nog steeds ongeveer de helft van 

het totaal aan bijgehouden gegevens met de hand 

worden uitgeschreven. Dat gold zowel voor de admi

nistratie van het passagiers- als van het vrachtvervoer, 

waar men eveneens nog niet verder dan halverwege 

was gekomen met de computerbewerking. In deze 

situatie kwam in de loop van de jaren zestig maar wei

nig verandering." 

Jaarlijks werd van alle verzamelde gegevens een totaal

overzicht gemaakt op basis waarvan het jaarverslag 

van de vervoersadministratie werd geschreven. Het 

invullen van de verkregen totalen in overzichtelijke 

lijsten, wat ook in het verleden een taak was geweest 

van het management van de vervoersadministratie, 

bleef opvallend genoeg in eerst instantie buiten het 

bereik van de computer. De reden hiervan lag niet 

zozeer in de capaciteit van de IBM 705, maar in de 



mentale 'setting' waarin de automatiseringsplannen 

werden uitgewerkt. De computer werd in de eerste 

plaats gezien als een middel tot versnelling van de 

mechanische processen die eerder werden uitgevoerd 

met de Hollerith-machines; het besef dat de computer 

niet alleen gebruikt kon worden voor het ordenen, 

maar daarnaast ook voor het analyseren van de ge

gevens - het prerogatief van de leiding van de ver

voersadministratie - was op dat moment nog niet 

aanwezig." 

Na de introductiefase was het de bedoeling om met 

ingang van 1 april 1960 ook de loonadministratie van 

de KLM naar de IBM machine over te zetten. De ver

wachting was dat ook dan nog rekencapaciteit over 

zou blijven voor het oplossen van rekentechnische 

problemen van andere bedrijfseenheden. Men dacht 

daarbij o.a. aan het berekenen van vluchtplannen (een 

taak die de KLM eerder uitbesteedde aan het IBM 

Servicecentrum te Amsterdam), het bijhouden van 

onderhoudsschema's voor vliegtuigen, het beheer van 

vliegtuig-onderdelen, en aan het opstellen van dienst

regelingen en bemannings-werkschema's, etc. Het 

waren bijzonder ambitieuze programma's, zeker 

gezien het feit dat alleen al voor de automatisering 

van de venroersadministratie zo'n honderd computer

programma's nodig waren geweest die vijftien pro

grammeurs meer dan twintig manjaren werk hadden 

gekost.S4 De plannen bleken dan ook alras ambitieuzer 

dan de werkelijkheid toeliet. Het schrijven van de 

benodigde programmatuur voor de automatisering 

van de loonadministratie nam tot het voorjaar van 

1961 in beslag, waarna de invoering van het nieuwe 

systeem nog tot juli van dat jaar aanliep. ss 

De IBM 705 van de KLM in bedrijf De 

enorme hoeveelheid vervoersgegevens 

die enkele jaren bewaard moesten blij

ven, werd opgeslagen op magnetische 

banden. Dit leverde een enorme ruimte

en kostenbesparing op vergeleken met de 

twintig miljoen ponskaarten die bij de 

mechanische administratie werden 

bewaard. 

Pas in de tweede helft van de jaren zestig kreeg de 

KLM weer een belangrijke impuls op het terrein van 

automatisering. Daarvoor was het eerst noodzakelijk 

dat de in het bedrijf verspreid aanwezige kennis van 

automatisering werd samengebracht in een Bureau 

Automatisering dat verantwoordelijk werd voor het 

totale proces. Automatiseringsprocessen werden daar

mee van de afdelingsniveaus naar het ondernemings

niveau getild. Deze centralisatie die pas in 1966 werd 

gerealiseerd, kwam in vergelijking met andere bedrij

ven relatief laat tot stand, hetgeen een reflectie was 

van de dominantie van het vliegbedrijf binnen de 

onderneming. Vanuit deze gewijzigde insteek op de 

automatisering werd vervolgens in 1967 ingezet op 

het ontwikkelen van een veelomvattend computer 

reserverings systeem, waarin de rekensnelheid van de 

inmiddels aangeschafte derde-generatiecomputer IBM 

360-65 werd gekoppeld aan de nieuwe mogelijkheden 

van decentrale gegevensinvoer via telecommunicatie

apparatuur. Dit nieuwe systeem, CORDA genaamd, 

werd begin 1970 operationeel. Vanaf dat moment had 

de computer een niet meer weg te denken spilpositie 

veroverd binnen de KLM. 

Resumé 
De automatisering van de venroersadministratie bij de 

KLM is aanzienlijk stroever verlopen dan men voor 

ogen had. De KLM automatiseerde de vervoersadmi

nistratie evenals de Heidemij vanuit de praktijk van 

de ponskaarteninstallatie. De automatisering was bij 

de KLM echter een veel ingrijpender project. Ten eer

ste was de IBM 705 één van de grootste eerste-genera

tiecomputers die veel meer mogelijkheden kende. Met 

name de programmering en het uittesten van de pro-

151 



152 

gramma's bleek aanzienlijk complexer te zijn dan ver

wacht. Het nadeel van grote machines was dat er ook 

veel aan kapot kon en dat gebeurde dan ook regelma

tig. Ten tweede beoogde men bij de KLM met de 

computer de ponskaarteninstallatie in zijn geheel te 

vervangen. Er stond daarnaast nog een grote druk op 

deze overgang daar personeel van de mechanische 

bewerking ontslag dreigde te nemen. Bij de Heidemij 

is deze overgang veel geleidelijker verlopen. 

Daarenboven was de omvang en complexiteit van de 

vervoersadministratie aanzienlijk veel groter dan bij

voorbeeld de loonadministratie van de Heidemij. 

Vergelijkbaar met de Heidemij lijkt ook de KLM haar 

eerste computer primair te hebben gebruikt als een 

'veredelde' ponskaarteninstallatie. De computer werd 

voornamelijk gebruikt voor het bijhouden, ordenen 

en bewaren van de vervoersgegevens. Eén van de 

grootste genoemde voordelen was het ruimtebespa

rende karakter van de magnetische banden. Het gene

reren van nieuwe strategische bedrijfsinformatie bleef 

in eerste instantie letterlijk in handen van het 

management. De werkwijze van gegevensverwerking 

van de vervoersadministratie wijzigde met de automa

tisering vooraleerst dan ook nauwelijks. 

Postcheque- en Girodienst: 
de automatisering van een 
massa-administratie 

Miljoenen Nederlanders hebben bijna vijfentwintig 

jaar lang hun financiële zaken geregeld met de voor

geponste overschrijvings- en acceptgirokaarten van de 

Postcheque- en Girodienst (PCGD). Achter deze een

voudig ogende kaart gaat een geschiedenis schuil van 

één van Nederlands grootste vroege automatiserings

projecten. De PCGD voerde deze automatisering uit 

in de eerste helft van de jaren zestig en werd daarmee 

de eerste volledig geautomatiseerde girodienst ter 

wereld. De aanloop tot de automatisering is lang 

geweest. De eerste prille gedachten werden reeds 

begin jaren vijftig gevormd en bijna vijftien jaar later, 

op 9 april 1965, zette de PCGD de laatste girorekenin

gen over naar de geautomatiseerde verwerking. Deze 

periode van vijftien jaar kent twee fasen. De jaren vijf

tig kenmerkten zich door een voortdurende spanning 

tussen de wensen en de mogelijkheden. De PTT, waar

onder de PCGD ressorteerde, legde zich niet neer bij 

het gegeven aanbod op de computermarkt en startte 

zelf met de ontwikkeling van apparatuur. De jaren 

zestig stonden in het teken van de geleidelijke omzet

ting van de nog deels handmatige naar de geautoma

tiseerde administratie, aangeduid met de conversie 

van het 'oude bedrijf' naar het 'nieuwe' bedrijf. 

In een voorgaand hoofdstuk is reeds aan de orde 

geweest dat de PCGD in de jaren vijftig voortdurend 

kampte met problemen om het snel groeiende aantal 

rekeninghouders en dito overboekingen bij te houden. 

Reeds in 1950 werd in een extern rapport van de 

organisatieadviseur C.L.M. van Kerkhoven, over de 

mechanisering van de giro-administratie de mogelijk

heid geopperd om gebruik te maken van 'electroni

sche rekenmachines', naar Amerikaans voorbeeld.S6 

Voor zover bekend, is dit in Nederland de eerste keer 

dat administratieve toepassingen van computers in 

beeld kwamen. Wellicht was dit aanleiding voor de 

directeur generaal van de PTT, 1. Neher, om Reinoud 

te suggereren of de PTERA, een computer die bij het 

onderzoekslaboratorium van de PTT in aanbouw was, 

geen oplossing zou kunnen bieden voor de admini

stratieve problemen. Hoewel de PTERA niet voldeed, 

leidde dit nieuwe contact tot een vruchtbare nieuwe 

samenwerking in de vorm van de eerder genoemde 

SOKMA (Studiegroep Ontwikkeling 

Kantoormachines Massa-Administraties). Binnen 

deze studiegroep werd serieus rekening gehouden met 

de mogelijkheid dat de PTT zelf zou moeten overgaan 

tot het ontwerpen van de benodigde apparatuur. 57 

In een SOKMA-rapport uit 1955 werd gesteld dat 'om 

vastlopen van de girodienst te voorkomen automatie 

onontkoombaar' was. Het rapport schetste de globale 

contouren van een geautomatiseerde verwerking van 

het boekingsproces, maar constateerde dat hiervoor 

nog geen geschikte technologie op de markt was. Met 

name de invoer van gegevens vormde een probleem. 

De PCGD kreeg dagelijks vele honderdduizenden 

handgeschreven betalingsopdrachten binnen. Het zou 

aan tweeduizend ponstypistes werk verschaffen om 

deze gegevens geschikt voor computer invoer te 

maken. Niet alleen waren dergelijke aantallen ponsty

pistes onmogelijk te vinden op de krappe arbeids

markt, maar ook leefde bij de SOKMA-leden sterk de 

opvatting dat ponskaarteninvoer een verouderde tech

niek was. Magnetisch of optisch lezen was de toe

komst. 

Technologische dromen 
Reinoud stuurde het automatiseringsvoorstel naar 

verschillende computerleveranciers, met de vraag of 

men op niet al te lange termijn apparatuur hiervoor 

kon leveren. IBM reageerde, als één van de weinigen, 

hierop uitgebreid. De PTT was voor IBM een interes

sante klant omdat een succesvolle automatisering van 

een grote openbare dienst IBM de nodige publiciteit 

zou geven. Omgekeerd zag de PTT in IBM, wereld

wijd marktleider op het terrein van de grote kantoor

machine-installaties, een hoog gekwalificeerde part

ner. De PTT en IBM sloten dan ook in 1956 een over-



eenkomst om gezamenlijk de technologie te gaan ont

wikkelen die nodig zou zijn voor een integrale auto

matisering van de PCGD. Deze samenwerking plaatste 

de Nederlandse PTT rechtstreeks aan het internatio

nale front van de administratieve automatisering. 

De SOKMA streefde naar technische geavanceerde 

oplossingen." Geleidelijk aan bleek dat IBM niet aan 

de hooggespannen verwachtingen voldeed en met 

voorstellen kwam die in de ogen van de DNL mensen 

niet vernieuwend genoeg waren. Zo was SOKMA-lid 

R.M.M. Oberman een groot voorstander van de in 

zijn ogen veel betrouwbaarder transistoren, en was het 

hem een doorn in het oog dat IBM juist bij deze ont

wikkeling achter liep. Uiteindelijk zou IBM eind 1957 

de samenwerking opzeggen, nadat de American Bank 

Association zijn belangstelling voor de 'inscriber' - een 

automatisch inleesapparaat dat handgeschreven for

mulieren kon lezen - had verloren. De PTT liet zich 

niet uit het veld slaan en het Dr. Neherlaboratorium 

zette de ontwikkeling van een optische leesmachine 

onverminderd voort. 

Ondertussen bleef bij de PCGD het tekort aan perso

neel en daarmee de arbeidsdruk toenemen. De nood

zaak in 1955 om naar het uiterste redmiddel te grij

pen, namelijk een rekeningenstop, onderstreepte de 

urgentie van concrete maatregelen. Naast gedeeltelijk 

mechaniseren werd ook een automatiseringsproef 

aangekondigd in samenwerking met IBM Nederland. 

Vijf werknemers van de PCGD werden door IBM 

opgeleid en onderzochten de mogelijkheden van de 

IBM 650. Een proefneming in 1956 bij het IBM-labo

ratorium in Amsterdam maakte duidelijk dat automa

tisering met een 650 niet haalbaar was. Er zouden 

minsten dertig tot veertig van deze machines nodig 

zijn om het gehele boekingsproces te automatiseren. 

'De Postcheque- en Girodienst zou dan te zeer het 

karakter van een grote fabriek krijgen', aldus de direc

teur van de PCGD." Elke machine vereiste een grote 

koelinstallatie vanwege de warmte-ontwikkeling van 

de vacuümbuizen. Nu werd de optie van een veel gro

tere machine, de IBM 705, naar voren geschoven. 

Oberman was hier sterk tegen gekant, omdat ook deze 

machine werkte met vacuümbuizen. Hij drong dan 

ook sterk aan om te wachten op een getransistoriseer

de computer. 

Door diverse maatregelen en een tijdelijke stagnatie in 

de economische groei, was in 1957 de druk van de 

ketel en kon de rekeningenstop worden opgeheven. In 

datzelfde jaar werd tevens de SOKMA opgeheven 

- zowel Kosten als Oberman was als fulltime hoogle

raar naar de Technische Hogeschool Delft vertrokken -

en stelde Reinoud de Commissie Automatisering 

Massa Administraties (CAMA) in. De CAMA was veel 

breder samengesteld dan de nogal éénzijdig technisch 

samengestelde SOKMA. De directie van de PCGD, die 

tot die tijd een tamelijk afzijdige positie had bij de 

automatiseringsplannen, was er inmiddels ook van 

overtuigd dat er fundamentele veranderingen moes

ten komen en participeerde met volle inzet in de sub

commissie CAMA-PCGD. 

Nu er geen sprake meer was van acute problemen bij 

de PCGD, ontstonden uitgebreide discussies over de 

wenselijke vorm van geautomatiseerde administratie. 

In de periode 1957-1960 hebben diverse automatise

ringsvoorstellen het daglicht gezien. Er speelden twee 

centrale vraagstukken, namelijk de methode van gege

vensinvoer en de keuze van computersysteem. 

De taaie ponskaart 
Het invoerprobleem kende twee dimensies, te weten 

het soort formulier en de manier waarop de gegevens 

automatisch gelezen konden worden. Het DNL 

opteerde sterk voor slappe formulieren in plaats van 

de in hun ogen ouderwetse ponskaarten. Ook de 

PCGD vond de ponskaarten niet aantrekkelijk gezien 

de negatieve associatie met de mislukte mechanisering 

uit de jaren twintig. Deze gebeurtenis dwaalde nog 

steeds als een 'historische geest' door de organisatie.60 

Bovendien waren de rekeninghouders slappe formu

lieren gewend. Op het DNL was men druk in de weer 

met een machine die slappe formulieren kon verwer

ken maar de betrouwbare werking ervan bleef voort

durend onder de maat. Ook het andere aspect, name

lijk de vorm waarin de door de rekeninghouders aan

geleverde gegevens machinaal gelezen kon worden, 

bleef problematisch. Het DNL was de weg ingeslagen 

van de zogenaamde merkroosters. Deze oplossingen 

stelden hoge eisen aan de rekeninghouders omdat zij 

hun giro niet meer gewoon konden uitschrijven, maar 

hun gegevens op omslachtige wijze moesten weerge

ven. Uit diverse experimenten met verschillende soor

ten formulieren bleek dat voor een grote groep reke

ninghouders te veel gevraagd. 

Langzaam maar zeker ging de PCGD de ponskaart 

steeds serieuzer nemen. Nadat IBM was afgehaakt met 

het 'inscriber' -project, betoogde zij dat ponskaarten 

op dat moment de enige betrouwbaar functionerende 

invoermethode was. Naast de nadelen, zaten er ook 

duidelijke voordelen aan. Ten eerste was het een 'dual 

purpose' kaart; hij kon zowel schrift als codes bevat

ten. Ten tweede bood ponskaarteninvoer de mogelijk

heid van externe integratie. Dit wil zeggen dat eenzelf

de ponskaart bij verschillende organisaties gebruikt 

kon worden. De PCGD kon dus kaarten van haar 

gemechaniseerde klanten gebruiken, bijvoorbeeld 

nutsbedrijven, en andersom. Er werden dan ook proe

ven ondernomen om uit te vinden of de rekening-
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Medewerkers van de Postcheque- en 

Girodienst bij de IBM 1401 in 1962. De 

machine in het midden is de ponskaar

tenlezer voor de invoer, links staat de 

centrale verwerkingseenheid met het 

bedieningspaneel en rechts een printer. 

houders een ponskaart zouden accepteren als over

schrijvingsformulier en - minstens zo belangrijk - of 

ze deze kaarten met voldoende zorg behandelden. 

Immers gekreukte of gevouwen kaarten vormden een 

probleem. Toen bleek dat de uitkomst van deze proe

ven zonder meer gunstig was, was de leiding van de 

PCGD voorstander van deze oplossing. DNL en 

Reinoud bleven daarentegen in het slappe formulier 

geloven. 

In de tussentijd was, na een tijdelijke verslapping in 

1957, de economische groei weer in volle sterkte toe

genomen. De hiermee samenhangende stijging van 

financiële transacties, bezorgde de PCGD weer een 

groeiende werkbelasting die de organisatie niet meer 

kon opvangen. In de loop van 1961 was het water 

wederom tot de lippen gestegen en moest de directie 

weer tot een rekeningenstop besluiten. Dit was tevens 

het moment waarop de leiding van de PCGD er bij de 

directie van de PTT op aandrong om het ter tafel lig

gende voorstel van IBM uit te voeren. Dit voorstel 

omvatte ponskaarten als overschijvingsformulier en 

de inzet van meerdere kleinere tweede-generatiecom

puters van het type IBM 1401. Onder druk van de 

omstandigheden ging Reinoud accoord, zeer tegen de 

zin van het DNL. Voor de directie van de PCGD stond 

- met het debacle uit 1923 voor ogen - één zaak niet 

ter discussie: het slagen van de automatisering. 

Zekerheid, haalbaarheid en voorzichtigheid prijkten 

bovenaan hun agenda en dat kon op dat moment 

alleen de ponskaarteninvoer bieden. Was na de jaren 

twintig de ponskaart lange tijd symbool voor misluk

king, nu werd hij gekozen als de meest betrouwbare 

oplossing. De ponskaart bleek taaier dan verwacht, 

aldus de woorden van de directeur van de PCGD. 

Dit besluit betekende dat de PCGD zich had neerge

legd bij de komst van een groot aantal ponstypistes. 

Door de ponskaart zelf als overschrijvingsformulier te 

gebruiken, kon een deel van de informatie te voren 

machinaal ingeponst worden, zoals bijvoorbeeld het 

rekeningnummer. Het DNL heeft voor de productie 

van de voorgeponste overschijvingsboekjes een nieu

we machine moeten ontwikkelen. Toch zouden er 

naar verwachting ruim zevenhonderd ponstypistes 

nodig blijven, een ongekend hoog aantal. Hoewel men 

in eerste instantie het ponswerk centraal wilde organi

seren, werd al snel duidelijk dat er in de regio Den 

Haag onmogelijk zevenhonderd ponstypistes te vin

den waren. Om toch over voldoende ponstypistes te 

kunnen beschikken, besloot de PCGD tot de oprich

ting van speciale codeercentra verspeid over het hele 

land. In totaal werden er negen codeercentra opge

richt op locaties waar de arbeidsmarkt voor jonge 

meisjes relatief gunstig was. 

De keuze voor de IBM 1401 
De keuze voor het soort computer had grote vervol

gen voor de organisatie van de geautomatiseerde 

administratie. Kort gezegd waren er twee opties: 'ran

dom-access' verwerking of 'batch' -verwerking. Bij de 

eerste methode was elk rekeningnummer direct toe

gankelijk en kon een overboekingsopdracht worden 

verwerkt door eerst af te boeken op het ene nummer 

en daarna het bedrag direct bij schrijven bij de andere 

girorekening. Bij 'batch' -verwerking werden eerst alle 

afschrijvingen geboekt op volgorde van rekeningnum

mer. Vervolgens werden de kaarten opnieuw gesor

teerd op volgorde van te ontvangen rekeningnummer 

waarna de computer de bijboekingen kon verwerken. 



De 'random-access' methode was technisch geavan

ceerder - het vereiste grotere en snellere geheugens -

dan de batchverwerking. De 'random-access' methode 

werd door de technisch georiënteerde werkgroep, de 

commissie Unk bestaande uit leden van de DNL, 

Philips en IBM, in 1959 als het meest wenselijke sys

teem voor de PCGD naar voren geschoven. 'Random 

access', 'real-time' systemen en 'individual processing' 

werden de nieuwe dromen en de nieuwe beloften. 

Maar net als bij het optisch lezen, was ook hier de 

technologie om een dergelijk systeem te maken nog 

geen realiteit." 

Onder de druk van een nieuwe rekeningen stop werd 

uiteindelijk op voorstel van IBM in maart 1961 een 

proefinstallatie met een IBM 1401 met een batch-ver

werking opgezet. Deze tweede-generatiecomputer die 

najaar 1959 op de markt was gekomen, leek één van 

de grotere successen van IBM te gaan worden. Het 

was een kleine, maar tamelijk snelle en relatief 

betrouwbaar werkende computer. Bij de leiding van 

de Giro stond vast dat de IBM 1401 aan de eisen en 

de wensen voldeed en ook op dit punt forceerde zij 

een beslissing. Een IBM 1401 kon slechts een beperkt 

aantal rekeningnummers administreren waardoor er 

meerdere van deze machines aangeschaft moesten 

worden. De PCGD verwachtte voor de volledige geau

tomatiseerde administratie zestien van deze compu

ters nodig te hebben." 

Technisch gezien was de IBM 1401 zeker niet het 

meest geavanceerd, maar vanuit bedrijfsorganisato

risch perspectief bekeken had deze machine grote 

voordelen. Niet alleen de betrouwbare werking was 

van belang, maar ook de mogelijkheid van gefaseerde 

invoering. De overgang van het deels nog handmatige 

naar het geautomatiseerde bedrijf zou stapsgewijs ver

lopen en uitgesmeerd worden over een periode van 

vier jaar. De voordelen van een geleidelijke invoering 

waren een betere beheersing van het veranderingspro

ces, de inpassing van de apparatuur in de bestaande 

organisatiestructuur, en door natuurlijk verloop zou 

het personeelsbestand geleidelijk inkrimpen waardoor 

gedwongen ontslagen vermeden konden worden." 

De conversie: van het 'oude' naar het 'nieuwe' 

bedrijf 

Dat de overgang grote personele en organisatorische 

veranderingen met zich meebracht, was men zich ter

dege bewust. Op de afdeling Rekening Courant wer

den meer dan duizend employés overtollig. Tijdens 

het automatiedebat enkele jaren daarvoor, waren 

maatschappelijke en psychologische aspecten van de 

automatisering al volop in het licht van de schijnwer

pers gezet. De brede definitie van de automatiserings

problematiek spiegelde zich in de diverse werkgroe-

pen die onder verantwoordelijkheid van de CAM A

PCGD in het leven werden geroepen. Deze werkgroe

pen ontwikkelden plannen voor de diverse aspecten, 

ondermeer organisatorische, personele, voorlichtings

en opleidingsaspecten. Het management ontwikkelde 

'sociale schokdempers' om de gevolgen van de auto

matisering te verzachten." Zo zegde de directie toe dat 

er geen gedwongen ontslagen zouden vallen. Een toe

zegging die overigens niet van toepassing was op de 

parttime aangestelde gehuwde vrouwen .• , 

Voorlichting kreeg ruime aandacht en ook werd zeer 

regelmatig overleg gevoerd met de dienstcommissie 

en vertegenwoordigers van de vakverenigingen.66 

Werknemers( organisaties) stonden in beginsel positief 

tegenover de automatisering omdat het een definitieve 

oplossing bood voor het probleem van de hoge werk

druk. Wel werd nadrukkelijk gesteld dat de loopbaan 

van geen enkele werknemer schade mocht lijden. De 

PCGD benadrukte dat de nieuwe automatiserings

functies goede mogelijkheden boden voor zittend per

soneel om hun verdere loopbaan vorm te geven. 

Het eerder in gang gezette nieuwe personeelsbeleid 

had al een belangrijke bijdrage geleverd aan de 

modernisering van de bedrijfscultuur. Niet meer het 

oude anciënniteitensysteem, maar capaciteiten en 

vaardigheden waren de basis van het promotiesysteem 

geworden. De interne selectie voor de nieuwe automa

tiseringsfuncties sloot naadloos aan bij de nieuwe 

praktijk van 'de juiste man op de juiste plaats'. Ook de 

opleiding werd intern georganiseerd met bijdragen 

van zowel IBM als het Studiecentrum voor 

Administratieve Automatisering, die ook cursussen 

verzorgde. 

Het aanzien van de afdeling Rekening Courant veran

derde drastisch door de automatisering. Niet alleen 

nam de personele omvang af van ruim tweeduizend 

tot rond de zevenhonderd werknemers, maar ook de 

inhoud van het werk veranderde. Binnen de afdeling 

ontstond een scheiding tussen de elektronisch ver

werkte boekingen in de secties Elektronische 

Verwerking (EV) enerzijds en de taken die niet geau

tomatiseerd konden worden anderzijds, zoals bijv. 

handtekeningcontrole en het samenvoegen van afre

keningen en bijlagen in de secties Opdrachten 

Controle (OC). Waar het handmatige boekingswerk 

een relatief hoge status had binnen de PCGD en een 

MULO-opleiding vereiste, was het werk bij 

Opdrachtencontrole duidelijk beneden MULO-peil. 

De nieuwe computerfuncties binnen EVen de staf

afdeling Automatisering daarentegen werden juist als 

hoger gekwalificeerd gedefinieerd. Met name voor de 

vrouwelijke employés van de afdeling RC betekende 

de automatisering een achteruitgang in hun positie. 

In de periode 1960-1967 groeide de omvang van het 
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Deze vrouw maakt een afdruk van een 

op microfilm vastgelegde overschrij

vingskaart. Eén van de gevolgen van de 

automatisering was dat het driedelige 

overschrijvingsformulier van de hand

matige verwerking werd vervangen door 

een tweedelige overschrijvingskaart. Het 

derde deel, dat oorspronkelijk bij de 

Girodienst werd bewaard, verdween. In 

plaats hiervan werden alle overschrij

vingsopdrachten, voordat ze naar de 

begunstigde rekeninghouder werden 

gestuurd, op microfilm gezet. In geval 

van onduidelijkheden of vragen over een 

overschrijving, kon de rekeninghouder 

een afdruk ontvangen. 

mannelijk kader met 60% terwijl het aantal vrouwen 

in de hogere functies afnam met ruim 20%.67 

Vrouwen kregen nauwelijks toegang tot de hogere 

automatiseringsfuncties. Van de programmeursfunc

ties werden vrouwelijke employés min of meer bewust 

uitgesloten, slechts enkele van hen kwamen in de 

functie van (hoofd)operator terecht." 

Tijdens de conversieperiode werden de handmatige en 

de geautomatiseerde administraties naast elkaar 

gevoerd. Deze situatie was complex en ondoorzichtig 

en er traden in toenemende mate fouten op die maar 

moeizaam te traceren waren. De problemen vormden 

aanleiding om het conversieproces te versnellen, zodat 

in april 1965 - ongeveer een jaar eerder dan gepland -

de laatste rekening overgezet werd op het geautomati

seerde systeem. Een mijlpaal in de geschiedenis van de 

PCGD. Eindelijk kon de organisatie het trauma van 

de mislukte mechanisering met ponskaartenappara

tuur voorgoed achter zich laten. 

Gevolgen 
In 1960 had de PCGD circa 4500 werknemers in 

dienst en men verwachtte dat dit aantal zonder auto

matisering in 1966 gestegen zou zijn tot rond de 6500. 

In de realiteit van de geautomatiseerde organisatie 

kende de PCGD in 1966 3700 werknemers. De com

puters verrichtten dus het werk dat handmatig de inzet 

van bijna drieduizend werknemers zou hebben gekost. 

Overigens zou na 1966 de personeelsomvang weer snel 

groeien tot ruim 6000 in 1974.69 In de periode 1962-

1970 verdrievoudigde het aantal rekeninghouders 

bijna: van 800.000 tot 2,2 miljoen. Deze stroomver

snelling werd in belangrijke mate veroorzaakt door de 

toenemende girale salaris- en pensioenbetalingen.70 

De toegenomen aantrekkelijkheid van de PCGD voor 

giraal verkeer noopte de Nederlandse banken tot een 

tegenzet. In 1967 riepen de banken gezamenlijk de 

Bankgirocentrale in het leven, waarmee ze dezelfde 

diensten konden bieden. Deze nieuwe vorm van con

currentie versnelde de ontwikkeling van nieuwe vor

men van dienstverlening, zoals de kascheque en de 

girobetaalkaart. De PCGD wist haar aandeel in het 

girale betalingsverkeer dan ook geleidelijk aan te ver

groten. Voor zakelijke rekeninghouders werden nieu

we opdrachtsoorten geïntroduceerd, zoals de stor

tingsacceptgirokaarten en magneetbandopdrachten. 

De uitwisseling van informatiedragers uit de admini

straties van klantenorganisaties, externe integratie 

genoemd, vormde een belangrijke manier om de 

handmatige invoer van gegevens te verminderen. 

De geautomatiseerde giro-administratie had ook 

nadelige gevolgen. Door het wegvallen van de hand

matige administratie verdween onder meer het reke

ning-courantblad, waarop alle transacties per reke

ningnummer stonden genoteerd. In de geautomati

seerde verwerking werden de transactiegegevens per 

dag vastgelegd en ontbrak een tijdsoverzicht per reke

ningnummer. Hierdoor werd het behandelen van 

informatie-vragen en klachten aanzienlijk arbeidsin

tensiever." Het verdwijnen van het historisch over

zicht van rekeningen is niet specifiek voor de PCGD, 

maar is inherent aan de essentiële verschillen tussen 

handmatige en mechanische/elektronische verwer

king." Bij loonadministraties is het bijvoorbeeld 

moeilijker om per werknemers een overzicht te krij

gen. Het vervaardigen van historische overzichten was 

mogelijk, maar tijdrovend en kostbaar. Pas met de 

komst van database-technologie in de jaren zeventig 



werd dit probleem opgelost. 

Een tweede nadelig gevolg was dat het kwalificatie

niveau van het overgebleven handmatige uitvoerende 

werk (ponswerk en opdrachtcontrole) uiteindelijk 

lager bleek te zijn dan het voormalige girowerk. Deze 

uitkomst strookte niet met het beeld dat rond auto

matisering was opgebouwd, namelijk dat de computer 

juist het saaie routinewerk zou vervangen. De leiding 

van de PCGD zei achteraf dat ze dit effect niet had 

voorzien." Met name het omvangrijke, monotone 

karakter van het ponswerk lag zwaar op de maag. 

Derde-generatiecomputers7
' 

Nog voordat de conversie in zijn geheel was voltooid, 

werd al nagedacht over de vervanging van de IBM 

1401. De aankondiging van de nieuwe IBM 360 serie 

in 1964, blies de oude dromen van een random access 

systeem en een geautomatiseerde gegevensinvoer weer 

nieuw leven in. Door de snelle groei was het aantal 

benodigde IBM 1401 machines gestegen naar drieën

twintig. De capaciteit van één van de grotere machi

nes uit de serie 360 was groot genoeg om alle 1401's te 

vervangen. Met deze nieuwe machines in zicht leek de 

verwerking met de 1401's al snel hopeloos verouderd 

en ontstond er bij diverse betrokkenen een grote 

drang tot vernieuwing. Ondertussen had ook de in 

1963 opgerichte Philips Computer Industry (PCI) een 

nieuw systeem aangekondigd, de P 1000 serie. De 

goede contacten tussen Philips en de PTT zorgden 

ervoor dat, ondanks scepsis bij de PCGD, in 1967 een 

contract met Philips werd afgesloten om voor het 

Girokantoor in Arnhem een P 1100 te leveren. 73 Voor 

het girokantoor in Den Haag was een IBM 360-50 in 

bestelling. De IBM machine werd in 1967 geleverd en 

de Philips-machine zou pas in 1970 functioneren. 

Zowel IBM als Philips hadden grote verwachtingen 

geschapen wat betreft het gebruik van hogere pro

grammeertalen en van random access, die ze geen van 

beide waar konden maken. Uiteindelijk leidde dit tot 

de situatie begin jaren zeventig dat de PCGD welis

waar derde-generatiecomputers in gebruik had, maar 

de werkwijze (batchverwerking) en de programme

ring (de arbeidsintensieve assembler-taal) van deze 

machines nog geheel overeenkomstig de tweede-gene

ratiecomputers verliep, en de invoer zelfs met metho

den van de eerste-generatiecomputer. 

Resumé 
De omvangrijke automatisering bij de PCGD was een 

complex proces van technische, organisatorische en 

personele veranderingen. Het feit dat deze grote 

administratieve dienst binnen de verantwoordelijk

heid van een technisch georiënteerd bedrijf als de 

PTT viel, heeft bijgedragen aan het pionierende 

karakter. De leiding van de PTT en het DNL zagen het 

als een uitdaging om de PCGD te transformeren van 

een stoffig kantoorimago naar een moderne organisa

tie voorzien van de allernieuwste technologie. De 

regelmatige studiereizen naar de Verenigde Staten 

waren een belangrijke bron van inspiratie voor de 

pioniers. Uiteindelijk waren pragmatische overwegin

gen van de PCGD zelf doorslaggevend bij de uiteinde

lijke vormgeving van de geautomatiseerde admini

stratie. 

Evenals bij de Heidemij, is ook hier een trekker in de 

top van de organisatie - directeur FEZ Reinoud - van 

groot belang geweest om het complexe proces van 

verandering in te zetten en de continueren. Reinoud, 

die in de begintijd nieuwkomer was binnen de top 

van de PTT, zag in de nieuwe technologie een moge

lijkheid om de positie van zijn afdeling financieel-eco

nomische zaken en zijn eigen positie binnen de direc

tie te versterken. 76 

In de vormgeving van het veranderingsproces toonde 

de PCGD een brede kijk op de automatiseringsproble

matiek. Nadrukkelijk werden niet alleen technische en 

organisatorische, maar ook personele en psychologi

sche aspecten onderzocht. De inzichten uit het auto

matiedebat van midden jaren vijftig komen hier dui

delijk in naar voren. Nadat de stap tot automatisering 

was genomen, vormde de stormachtige ontwikkeling 

van computertechnologie vrijwel direct aanleiding om 

na te denken over de aanschaf van een nieuw appa

raat. In het heetst van de concurrentiestrijd schiepen 

de leveranciers echter meer verwachtingen dan waar

gemaakt konden worden. 

Icoon van het moderne kantoor 

De stap om over te gaan tot automatisering werd in 

vrijwel alle gevallen ingegeven door een snel groeien

de administratie. De oorzaak van deze groei lag veelal 

in de groei van het bedrijf zelf. Maar ook konden 

externe factoren een rol spelen, zoals bijvoorbeeld 

nieuwe CAO afspraken of belastingtechnische maatre

gelen van de overheid. De voortdurende krapte op de 

arbeidsmarkt dreef organisaties in de richting van 

efficiëntie-verhogende maatregelen. 

Kantoren omarmden de computer als symbool van 

moderniteit om zich zowel te ontdoen van het duffe 

imago van de kantoorklerk als van het fabriekskarak

ter van de lawaaiige mechanische afdelingen. De 

geluidloze elektronische werking van de computer, 

maakte haar bij uitstek geschikt als icoon voor het 

moderne kantoor. Tijdens het automatiedebat midden 

jaren vijftig was één van de beloften dat de computer 

het geestdodende werk zou gaan vervangen. Uit de 
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praktijk kwamen echter ook andere uitkomsten naar 

voren, veelal tot verrassing van betrokkenen. De 

Girodienst moest na de automatisering constateren 

dat een groot deel van de functies in niveau was 

gedaald. Wel was een andere belofte waargemaakt, 

namelijk het ontstaan van nieuwe categorie hoogge

kwalificeerde functies, nl. de automatiseringsfuncties 

zoals programmeur, systeemanalist en operator. Voor 

vrouwen op kantoor was deze ontwikkeling niet 

onverdeeld gunstig. Zij hadden zich in de jaren daar

voor als bekwame administratieve krachten ontwik

keld, nu werd hun werk veelal door computers over

genomen en voor de nieuwe veelbelovende automati

seringsfuncties werden voornamelijk mannen geselec

teerd. 

De snelle efficiënte werking van computers, stelde 

menselijke administratieve handelingen in een ander 

daglicht. Ten opzichte van mechanisatie was het 

belangrijke voordeel van automatisering dat door 

middel van programmering een veel compactere en 

snellere verwerking van de administratieve gegevens 

mogelijk was. In geautomatiseerde organisaties werd 

er op den duur bijna altijd naar gestreefd om mense

lijke tussenkomst in het administratieve proces te ver

mijden. Het nieuwe routinematige ponswerk, nodig 

om administratieve gegevens machinaal verwerkbaar 

te maken, was velen een doorn in het oog. 

Dit streven leidde tot verschillende vormen van inte

gratie. Het doel was om gegevens die in verschillende 

contexten werden gebruikt slechts éénmaal in machi

naal verwerkbare vorm vast te leggen. Men zocht 

onder meer naar manieren om computers aan andere 

kantoormachines te koppelen. Zo werden in toene

mende mate machines ontwikkeld die automatisch 

gegevens van de ene soort informatiedrager overzette 

naar een andere, bv. card-to-tape converters en omge

keerd. Hiermee kon informatie gegenereerd door 

computers gebruikt worden bij boekhoudmachines 

en typemachines die gegevens vanuit ponsband kon

den inlezen en wegschrijven. 

De beloftes van de derde-generatie computers die mid

den jaren zestig gedaan werden, stimuleerden de inte

gratie-gedachten. Met Time sharing kon vanuit meer

dere plekken gelijktijdig aan één grote computer 

gewerkt worden. Men voorzag enkele grote landelijke 

computercentra die massale hoeveelheden gegevens 

konden bevatten, ook wel 'elektronische pakhuizen' 

genoemd." Als gevolg van deze voorspellingen, ont

stond een nieuwe opleving van maatschappelijke 

bezorgdheid. Nieuw daarin was een discussie over pri

vacy die in de jaren daarna zou culmineren in een 

grote maatschappelijke weerstand tegen de volkstel

ling van 1971. Pas met de komst van de PC zouden 

meer kantoorwerkzaamheden zoals typen, admini-

streren, beheren, kopiëren daadwerkelijk binnen één 

machine geïntegreerd kunnen worden, hoewel er dan 

ook weer nieuwe belemmeringen ontstonden met 

name op software-niveau (zie ook epiloog). 

Van administratieve automatie naar bestuurlijke 
informatieverwerking 
In de jaren zestig kregen met name de grotere organi

saties de beschikking over een eigen computerafdeling 

- vaak rekencentrum genoemd - waar één of meerdere 

computers stonden. Voor veel grotere organisaties was 

de stap om te gaan automatiseren een volgende stap 

in het voorgaande proces van mechanisering. 

Bestaande ponskaartenafdelingen transformeerden 

geleidelijk tot computerafdelingen. 

In een gerenommeerd leerboek Hulpmiddelen der 

administratieve techniek uit 1959 werd geschreven dat 

het onderscheid tussen mechanisatie en automatie las

tig te maken was: beide hadden te maken met pro

grammering (bij automatie veel flexibeler), geheugen 

(veel groter), integratie en snelheid." Toch zou de 

auteur aan het einde van zijn boek met een vergelij

king komen die het verschil tussen mechanisering en 

automatisering aardig typeert: 'Kan men bij machine

systemen nog zeggen, dat zij een plaats in de organisa

tie hebben, automatie opent de mogelijkheid om de 

organisatie binnen de apparatuur te brengen.'79 Deze 

omschrijving - die overigens treffend de virtuele orga

nisatie typeert, maar dat zal niet voorzien kunnen zijn 

- maakt duidelijk dat men zich al vroeg bewust was 

van het feit dat de mogelijkheden van computers zeer 

veel verder reikten dan die van de conventionele 

machinesystemen. In de praktijk werden de eerste 

computers nog vaak ingezet op een manier die veel 

overeenkomsten vertoonde met de verwerking op 

ponskaarteninstallaties. Een mooi voorbeeld is de 

voorbereiding van de automatisering bij de Heidemij. 

Hier werd ter voorbereiding bij een aantal ambtsge

bieden de procesgang uitgevoerd met de bestaande 

ponskaarteninstallatie. De IBM 650 zou hetzelfde 

soort werkzaamheden verrichten, alleen beduidend 

sneller. 

Pas geleidelijk aan zou de administratieve organisatie 

langzaam maar zeker aangepast worden aan de speci

fieke mogelijkheden die computers boden. De inte

gratie van verschillende, voorheen naast elkaar 

bestaande administraties is één van de belangrijke ele

menten daarvan. De vernieuwing was niet recht

streeks gekoppeld aan de invoering van automatise

ring, als wel met het geleidelijk aan, met vallen en 

opstaan, uitvinden van nieuwe manieren van werken 

met computers. Verdere integratie impliceerde ook 

vaak grote organisatorische veranderingen. Zo 

betoogde Van der Schroef reeds in 1960 dat 'wil men 



tot een geïntegreerd systeem in de administratie 

komen, de scheiding tussen de afdelingen moet wor

den losgelaten, hetgeen een ander patroon van organi

satie met zich mee brengt.''' 

Naast integratie was ook het genereren van nieuwe 

soorten informatie een kenmerkende ontwikkeling. 

Door de handzamer vorm van de opslag van gege

vens, bijvoorbeeld magnetische tapes in plaats van 

bakken vol ponskaarten, én door de veel snellere ver

werking van lezen, opslaan, bewerken en berekenen 

van gegevens, ontstonden mogelijkheden om nieuwe 

informatie te genereren. Het management kon over 

aanzienlijk meer informatie beschikken en deze be

nutten in haar bedrijfsvoering. Juist om deze reden 

zien we dat vanaf midden jaren zestig de deskundigen 

op het terrein van automatisering steeds vaker de term 

bestuurlijke informatieverwerking gaan gebruiken. 

E.C.J. van Oost met medewerking van 
M. Dierikx en Th. van Hoorn 
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Een zitting van het programmeursexa

men van het Studiecentrum voor 

Administratieve Automatisering in 

1967. Programmeren is een aangelegen

heid van mannen geworden. 


